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ملخص الدراسة

 أجريت هذه الدراسبة للتعرف على بعض السبباب الققتى أدت الققى عققدم قققدرة

 مزارع اللبققان الصققغيرة بوليققة الخرطققوم علققى اليفققاء بحاجققة سبققكان الوليققة مققن

 الحليب. تم أختيار منطقتين عشققوائيا فققى مدينققة الخرطققوم بحققرى (بحققرى وشققرق

 النيل) لجراء الدراسبة. وزعت أربعون ورقة أسبتبانة للحصول علققى المعلومققات مققن

ملك  المزارع بمنطقة الخرطوم بحرى- ولية الخرطوم. 

 خلصت الدراسبة الى أن هنالك مجموعة من العوامل سباهمت فى تقليل قدرة

 المزارع الصغيرة علققى المسققاهمة الفعالققة فققى  مققد سبققكان الوليققة بحاجققاتهم مققن

 الحليب. من أهم هذه العوامققل قلققة المعرفققة بالممارسبققات الغذائيققة حيققث وجققد أن

 26.4- 3.5هنالك تباين كبير بين كميات المركزات المقدمة للبقار تتراوح مققا بيققن 

 % يقدمون المولس  بسققبب5.0% يقدمون أمباز القطن و 2.5كج/بقرة/يوم.، فقط 

 % يغذون أبقارهم علققى علققف أبققو95.0عدم توفرهما فى السوق، أضافة الى ذلك 

 % على البايونير حتى الشباع. أيضا أنتشقققار27.5% على البرسبيم و45.5سببعين و 

 %) مققن أهققم السبققباب الققتى65.0%) وألتهققاب الضققرع (72.5مرضى أبققو لسققان (
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  مققن المققزارع ل  تسققتعين  بطققبيب85.0تساهم فى تقليققل أنتققاج الحليققب، بينمققا %

 % من المزارعين ل ييجففققون أبقققارهم فققى الققوقت  المناسبققب.25.0بيطرى. أيضا 

 غياب التكنولوجيا والتصنيع  من العوامل التى سباهمت فى تقليل إنتاج الحليققب مثققل

 %) كمققا أن كققل المققزارع (97.5عدم وجود معاملت للحليب عدا تصققفية الحليققب (

  مقققن62.5% و 65.0%) تسقققتخدم الحليقققب اليقققدوى، أضقققف القققى ذلقققك أن 100

 المزارعين ل يعلمون أيهما أفضل الحلققب اليققدوى أم اللققى مققن النققاحيتين النتاجيققة

 %) علققى50.0والصحية على التوالى. واخيرا وجد ان نصققف الملك  أو المشققرفين (

 المزارع بالولية قد تعلموا الى المرحلة البتدائية فقط مما يعنى قلة معرفتهم وعدم

 قققدرتهم علققى اسبققتيعاب الممارسبققات الداريققة والعلميققة الققتي تققؤدي لترقيققة انتققاج

القطيع.

 أوصت هذه الدراسبة بأن يكون هنالققك دليققل واضققح يفصققل البرامققج الغذائيققة

 اللزمة  و الممارسبات الدارية اللزمة للقطيع الققتى مققن شققأنها رفققع وتنظيققم إنتققاج

 الحليب بالوليققة. كمققا يجققب تققوفير الرشققاد اللزم للملك  لتحسققين مسققتوى  ادارة

 القطيع. أيضا أقترحت هققذه الدراسبققة  ضققرورة أدخققال التكنولوجيققا اللزمققة لمققزارع

 اللبان بما يساهم في تأهيلها وتطويرها وتمكينها مققن المسققاهمة بصققورة أكققبر فققي

 توفير كميات أكثر من اللبان التي تطابق المواصفات الصحية.

ABSTRACT

This study was carried out to investigate the reasons behind 

the  inability  of  small  dairy  farms to  produce adequate  milk  to 

meet the needs of the growing population of Khartoum State. Two 

areas in Bahry town were randomly selected (Bahry and Eastern 

Nile  Localities).  Forty  owners  were  interviewed  through  a 
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structured  questionnaire  to  obtain  information  on  a  sample  of 

forty dairy farms around Khartoum North City, Khartoum State. 

The results obtained showed that many factors were blamed 

for the meager contribution to milk supply in Khartoum State by 

these dairy farms. A major factor of these was lack of knowledge 

on  feeding  practices.  Large  variations  exist  between  farmers 

regarding the amount of concentrates fed. The minimum offered 

was 3.5 kg/cow/day and the maximum was 26.4 kg/cow/day. Only 

2.5%  of  the  farmers  feed  cottonseed  cake  and  5.0%  feed 

molasses.  This  is  because  these  feeds  are  unavailable  in  the 

market.  Furthermore,  95.0% of  farmers  feed Abosabien,  45.5% 

feed Berseem and 27.5% feed Pioneer ad libitum. Also spread of 

diseases especially foot and mouth disease (72.5%) and mastitis 

(65.0%) is another factor restricting milk production. Despite the 

importance  of  diseases  about  85.0%  of  farmers  do  not  have 

veterinaries on their farms. Poor management is also reflected in 

the finding that 25.0% of farmers do not dry out their cows at the 

appropriate time. Absence of milk processing in dairy farms also 

contributed to the poor performance of dairy farms in Khartoum 

State.  The only treatment applied to milk is filtration which was 

done by 97.5% of the farmers. No pasteurization or sterilization 

was practiced. Also no cheese or yogurt was made. Hand milking 

was practiced by all of farmers. Furthermore 65.0% and 62.5% of 

farmers do not know whether machine milking is better than hand 

milking or not with respect to its effect on milk production and 

milk hygiene. Half (50.0%) of owners or managers of dairy farms 
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are educated only at primary school level and this might have 

contributed  to  their  limited  ability  learn  and  adopt  the  basic 

scientific knowledge for management the milking cows.

  The study suggests that these farms should be availed with 

a manual showing good feeding and a management practices and 

these  should  be  transferred  through  an  effective  extension 

service. Lastly use of new technology for dairy farms should be 

encouraged.
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